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  138المساهمة في أعمال الجمعية العامة 

 منظور جندري نم
 

 2018 آذار/ مارس 24 السبت
 بعد الظهر 1.00 -قبل الظهر  11:30

 

 تنظيمية مذكرة
 

 المناقشة ترتيبات - أولا
 مر  موضرو  كرل  ننُراق  عسرو . 138 العامرة الجمعيرة أعمرا  جردع  في القررارن  مشررعع  لمناقشة المشاركون سَيُدعى
علهرر    .البرلمانيرراح النسررا  منلاررد  ليقرردمها توصررياح لررو  اللاعرردنلاح عنصرردر جنرردر) لمالمسرراعا  برر( الجسرر(   منظررور
 موضروعا   منهرا كرل  لانراع ن مناقشرة  مجموعراح إلى المنلارد  سينقسر  القررارن   لمشررعع  مروج  عرر  تقديم بعدع الغانة  
 :اللاالي النحو على الظهر  بعد الوالد  لتى صبالا   عالنصف عشر  الحادنة الساعة م  عالدا  

 

 0 الصالة  2 القاعة المستدامة للتنمية كأداة  السلام على الحفاظ - 1 الموضوع
ملحرررررررر   مركرررررررر   مبررررررررى جنيررررررررف  سررررررررالي المسـتدامة، التنمية تنفيذ أهداففي  الخاص القطاع إشراك - 2 الموضوع
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 منلاد  النسا  البرلمانياح
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  CCVجنيف لمالمؤتمراح الدعلي )  المتجددة الطاقة مجال في سيما لا
 

 .مجموعة لكل عمقرر رئيس بلاعي( المنلاد  نقوم   مكلابه توصية على بنا 
الرررري  العامررررة مقررهررررا في الجلسررررة سرررريقدمها الرررري الرئيسررررية الأ كررررار علررررى عمررررل مجموعررررة كررررل  سررررلاوا   المناقشررررة  نهانررررة في

  البرلمانياح بعد الظهر. النسا  سيعقدها منلاد 
 

 المستدامة للتنمية كأداة  السلام على الحفاظ - 1 المجموعة
 ملاجر رر لمجلامر  مشرككة رؤنرة لبنرا  عكعمليرة كهرد   السلام على الحفاظ مفهوم الملاحد  الأم  لددح  2016 عام في
 1325 الأمر  رقر  مجلرس قررار اعلامراد مر ع . اللانميرة عتع نر  للصررا  الج رنرة الأسربا  معالجة إلى عهد ت الشمولية  في
 مرررر  16 الهررررد  رقرررر  سرررريما علا   SDGsلم المسررررلادامة اللانميررررة عأهرررردا  عالأمرررر   السررررل ع  المرررررأ   بشرررر ن   2000لم

 للمسررررا لة عالقابلررررة الفعالررررة عالمؤسسرررراح العدالررررةع  عالشرررراملة  السررررلمية بالمجلامعرررراح الملاعلقررررة المسررررلادامة اللانميررررة أهرررردا 
 ععرردم الصرررا  نلافرراق  المقابررل  في. عشموليررة سرراعا م نلاطلرر  المجلامرر  بنررا  أنعلررى  بالفعررل الآرا  في توا رر  بررر  عالشرراملة 
  .ككل  اللانمية عه ا ما ننعكس سلبا  على الجنس(  ب( المساعا  عدم ذلك في بما المساعا  

 

. السرررلام علرررى الحفررراظ في  رئيسررر باعلابرررار  عنصرررر الجنسررر( بررر( المسررراعا  تع نررر  سررربل المنلارررد  في النقرررا  نلانررراع  سررو 
 الصرررا   عسرريناق  الوسررائل الرري تكفررل أن النسررا  لررالاح في المرررأ  تواجههررا الرري المحرردد  اللاحررد ح المنلاررد  عسرريلاناع 
 .المسلادامة اللانمية في عالمساهمة السلام بنا  جهود في بالكامل المشاركة يمكنه ر 

 

 :اللاالية الرئيسية القضا  لمناقشة مدعوعن الأعلى المجموعة في المشاركون
 السياسرر  الانلاقررا ع   السررلام محرراد ح في المسرراعا  قرردم علررى المرررأ  مشرراركة لضررمان الجيررد  الممارسرراح هرر  مررا •

 الصراعاح؟ عمن 
 مرا في سريما لا عجره  أ ضرل علرىإعراد  البنرا  ع  الصررا  في النسرا  تواجره الي لللاحد ح اللاصد) يمك  كيف •

 للمرأ ؟ المالي الاسلاقلا ضمان ع  الجنس نو  على القائ  بالعنف نلاعل 
 في المثرا   سربيل علرىلم النر ا  أعقرا  في عالفلايراح النسرا  لقوق تع ن  يمك  كيف  السلام  اسلادامة سياق في •

 ؟ ذلك إلى عما   الدسلاور صياغةع  السلام  اتفاقاح
 القواعرد خرلا  مر  المجلامر   في عاللاسامح السلام ثقا ة بنا  في المرأ  مساهمة تع ن  في الممارساح أ ضل ه  ما •

 اللاعليمية؟ عالمبادراح الشعبية
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 يمكرررر  الرررري اللارررردابر هرررر  مررررا العررررا ؟ أنحررررا  جميرررر  في عاللانميررررة السررررلام علررررى الحفرررراظ في البرلمررررا ح دعر هررررو مررررا •
 للبعرد الجنردر) لللانميرة عشرامل كل   نهج في عالإشرا   السياساح عض ع  اللاشرن   مجا  في للبرلما ح اتخاذها

 عالسلام؟
 
 

 المتجددة الطاقة مجال في سيما لا المستدامة، التنمية أهداف في تنفيذ الخاص القطاع إشراك - 2 المجموعة
 

 ا  عمحركرر المررا  لرررأس مرر عدا   عباعلابررار . الجميرر  مرر  مبلاكررر  عللررولا   ملاضررا را   عمررلا   المسررلادامة اللانميررة أعمررا  جرردع   نلاطلررر
تمكينيره   بيئرة ترو ر إلى بحاجة جانبها  م  عالحكوماح . الصدد ه ا في دعرا  ليو   نؤد)  الخاص قطا ا  إن بلاكار للا
 عحمانرررة الجنسرر( برر( المسرراعا ع  الاجلامرراع   الإدمررا ع  المسررلادام  النمررو في الخرراص القطررا  مسرراهمة ضررمان ذلررك في بمررا

 .عملياته في البيئة
 

 الرسميرة الوظرائف في  قصرا   تمثريلا   ممثلرة المررأ . اللاعهرداح هر   جمير  في  الرئيسر الاعلابرار هو المرأ  تمك( نكون أن ننبغ 
 إلى الوصرررو  محدعدنرررة بررر( تررركاع   خاصرررة تحرررد ح المشرررارن  صرررالباح النسرررا  عتواجررره الأعمرررا   مجرررا  في عالقيادنرررة
 المعر   الردعلي اللاعراعن تشرجي  بش ن الدعلي البرلماني الاتحاد قرار في موضح هو كما  اللاميي   أشكا  مخلالفإلى  الائلامان
 الجمعيرة العامرة في تبنيره تم الر )  لللانميرة محرر للمررأ  باعلابارهرا  المالي الإدما  سيما لا المسلادامة  اللانمية أهدا  بش ن
  .2017 أبرنلنيسان/ لم 136

 

 ترررو ر المجرررا  هررر ا في الاسرررلاثماراح  رررإن النظيفرررة  الطاقرررة للاع نررر  هرررد  بوضررر  الخررراص عالقطرررا  الحكومررراح قيرررام عمررر 
 لررر لك. النسرررا  ذلرررك في بمرررا الجدنرررد   الاقلاصرررادنة الفاعلرررة للجهررراح الفررررص عترررو ر العمرررل  ررررص لخلررر  قونرررة إمكرررا ح
 اللانميررة أهرردا  تحقيرر  في أ ضررل بشرركل نسرراه  أن الخرراص للقطررا  يمكرر  كيررف  الخصرروص عجرره علررى المنلاررد  ننرراق 

 .الملاجدد  الطاقة قطا  تطونر سياق في الجنس( ب( بالمساعا  الملاعلقة المحدد  عغا تها المسلادامة 
 

 :اللاالية الرئيسية القضا  لمناقشة مدعوعن الثانية المجموعة في المشاركون
 الجنسر( بر( المسراعا  بلاع نر  الخراص القطرا  قيرام لضرمان  تنظيمية مالية  قانونية لم  عالية اللادابر أكثر ه  ما •

 المشارن ؟إنجا  عقدر  المرأ  على 
 المرأ ؟ تفيد الي العمل ع رص الدخلع  الملاجدد   الطاقة عظائف في الخاص الاسلاثمار ضمان يمك  كيف •
كيرررف يمكررر  إشررررا  جميررر  الجهررراح الفاعلرررة الاقلاصرررادنة الخاصرررة  بمرررا في ذلرررك الأعمرررا  اللاجارنرررة عاللاعاعنيررراح  •

 النسائية عمصالحها بصور  عادلة في تنمية قطا  الطاقة الملاجدد ؟
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القطرررراع( الرسمرررر  عغررررر الرسمرررر ؟ عكيررررف يمكرررر  مررررا هرررر  الاللاياجرررراح المحرررردد  للنسررررا  صررررالباح المشررررارن  في  •
 معالجلاها في مجا  الطاقة الملاجدد ؟

 كيف يمك  للبرلمان أن نع   الفرص اللاعليمية عاللادرنبية الي تفضل مشاركة المرأ  في قطا  الطاقة الملاجدد ؟ •
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Contributing to the work of the 138th Assembly from 

a gender perspective 
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Information note  
 

I. Arrangements for the debate 
 
Participants will be invited to discuss the two draft resolutions on the agenda of 
the 138th Assembly. They will discuss each topic from a gender perspective and 
issue recommendations on amendments to be submitted by the Forum of 
Women Parliamentarians. For this purpose, after a short presentation on the two 
draft resolutions, the Forum will split into discussion groups, each covering one 
topic, from 11.30 a.m. until 1 p.m., as follows: 
 
Theme 1 – Sustaining peace as a vehicle for achieving  
sustainable development Room 2, level 0 

Theme 2 – Engaging the private sector in implementing 
the SDGs, especially on renewable energy 

Salle Genève, CCV 
Annexe Building 

 
On the recommendation of its Bureau, the Forum will designate a chair and a 
rapporteur for each group.  
 
At the end of the discussion, each working group will agree on the key ideas that 
their rapporteur will present at the afternoon plenary sitting of the Forum of 
Women Parliamentarians. 
 
Group 1 – Sustaining peace as a vehicle for achieving sustainable 
development 
 
In 2016, the United Nations defined the concept of sustaining peace as a goal 
and a process to build a common vision of a society rooted in inclusiveness, and 
aimed at addressing the root causes of conflict and fostering development. With 
the adoption of Security Council resolution 1325 (2000), on Women, Peace and 
Security, and of the Sustainable Development Goals (SDGs), in particular SDG 
16 on peaceful and inclusive societies, justice and effective, accountable and 
inclusive institutions, consensus had already emerged that building peaceful 
societies requires equality and inclusiveness. In turn, conflict exacerbates 
existing inequalities, including gender inequality, and hampers development as a 
whole. 
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The debate at the Forum will explore means to enhance gender equality as a key element of 
sustaining peace. The Forum will also address the specific challenges faced by women in 
conflict situations and discuss means to ensure that women can fully participate in 
peacebuilding efforts and contribute to sustainable development. 
 
Participants in Group 1 are invited to discuss the following main issues: 

 
• What good practices are there to ensure that women take an equal part in peace 

talks, political transition and conflict prevention efforts? 
• How can the challenges that women face in conflict and reconstruction be best 

addressed, in particular as they relate to gender-based violence and ensuing 
women’s financial autonomy? 

• In the context of sustaining peace, how can the rights of women and girls be 
strengthened in the aftermath of conflict (for instance, in peace accords, Constitution 
drafting, etc.)? 

• What are best practices in promoting women’s contribution towards building a culture 
of peace and tolerance in society, including through grass-roots and educational 
initiatives? 

• What is the role of parliaments in sustaining gender-inclusive peace and 
development? What measures can parliaments take in terms of legislation, policy 
development and oversight, in order to take a holistic and gender-inclusive approach 
to development and peace? 
 
 

Group 2 – Engaging the private sector in implementing the SDGs, especially on 
renewable energy 
 
The Sustainable Development Agenda requires concerted action and creative solutions by 
all. As a provider of capital and a driver of innovation, the private sector has a crucial role to 
play in this regard. Governments, for their part, need to provide an enabling environment, 
including by ensuring that the private sector contributes to sustainable growth, social 
inclusion, gender equality and environmental protection in their operations. 
 
Women’s economic empowerment should be a main consideration in all these undertakings. 
Women are underrepresented in formal employment and in leadership positions in business, 
and women entrepreneurs face particular challenges, ranging from limited access to credit to 
various forms of discrimination, as highlighted in the IPU resolution on Promoting enhanced 
international cooperation on the SDGs, in particular on the financial inclusion of women as a 
driver of development, adopted at the 136th Assembly (April 2017). 
 
As governments and the private sector have set a goal to promote clean energy, investments 
in this area offer strong job-creating potential and present opportunities to new economic 
actors, including women. The Forum will therefore discuss in particular how the private 
sector can best contribute to achieving the SDGs and its specific targets related to gender 
equality in the context of the development of the renewable energy sector. 
 
Participants in Group 2 are invited to discuss the following main issues: 
 

• What are the most effective (legal, fiscal, regulatory) measures to ensure that the 
private sector advances gender equality and women’s entrepreneurship? 

• How to ensure that private investment in renewable energy creates jobs, income and 
career opportunities that benefit women? 
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• How can all private economic actors, including women’s businesses and 
cooperatives, be engaged and their interests fairly represented in the development of 
the renewable energy sector? 

• What are the specific needs of women entrepreneurs in both formal and informal 
sectors? How can they be addressed in the area of renewable energy? 

• How can parliament promote educational and training opportunities that favour 
women’s engagement in the renewable energy sector? 
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